
Protokół 
LIX Sesji Rady Gminy Kleszczewo 

z dnia 22 listopada 2023 r. 
 
 
 Posiedzenie rozpoczął o godzinie 16:00 Przewodniczący Rady Pan Marek Maciejewski, 
który przywitał przybyłych na Sesję radnych, sołtysów, w tym szczególnie nowego sołtysa 
sołectwa Bylin Pana Andrzeja Stroiwąsa i pracowników gminy. 
   
W sesji udział wzięli radni: 

Batycka Regina 
Dembska Monika 
Janiak Jędrzej 
Kirkowska Ewa  
Maciejewski Marek 
Maćkowiak Tomasz 
Michałowska Donata 
Rajchelt Jan 
Stachowiak Grzegorz 
Strzelczyk Janina 
Szymczak Łukasz 
Świątczak Krzysztof 
Wilczyk Maria 
Żołądek Jakub 
 
oraz sołtysi: 

Doba Paweł 
Fludra Jolanta 
Jaroszewska Lucyna 
Książkiewicz Czesław 
Lesiński Henryk 
Lesiński Stanisław 
Mąderek Jan 
Nowicki Eugeniusz 
Nowicki Ferdynand 
Rutkowska Mirosława 
Stroiwąs Andrzej 
Walkowiak Jacek 
 
a także: 
Bogdan Kemnitz - Wójt Gminy 
Ewa Iczakowska - Sekretarz Gminy/Zastępca Wójta  
Agata Kaczmarek - Skarbnik Gminy  



Magdalena Sołtysiak - Kierownik Referatu Oświaty 
Monika Niemier – Kierownik Referatu Infrastruktury Komunalnej i Inwestycji 
Sergiusz Foltynowicz - Radca prawny. 
 

Przewodniczący Rady poinformował, że do podejmowania prawomocnych uchwał 
wymagana jest obecność co najmniej połowy ustawowego składu Rady Gminy i zarządził 
głosowanie obecności radnych. Obecność potwierdziło 14 radnych, co stanowi quorum.  
 

Porządek obrad przedstawiał się następująco: 

1. Otwarcie. 
2. Interpelacje radnych. 
3. Przyjęcie protokołu z obrad z poprzedniej Sesji. 
4. Sprawozdanie z wykonania uchwał podjętych na ostatniej Sesji.  
5. Podjęcie uchwały w sprawie obniżenia średniej ceny skupu żyta dla celów podatku rolnego 

na obszarze Gminy Kleszczewo na 2024 rok. 
6. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia wysokości stawek podatku od nieruchomości. 
7. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia wysokości stawek podatku od środków 

transportowych. 
8. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 

Gminy Kleszczewo, obejmującej działkę nr 68/6 w miejscowości Komorniki. 
9. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego 

Gminy Kleszczewo, obejmującej działkę nr 42/22 w miejscowości Śródka. 
10. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Programu współpracy Gminy Kleszczewo 

z organizacjami pozarządowymi  oraz  innymi podmiotami w 2024 r. 
11. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie określenia wysokości oraz zasad 

ustalania i rozliczania dotacji celowej dla podmiotów prowadzących żłobki na terenie 
Gminy Kleszczewo oraz podmiotów zatrudniających dziennych opiekunów, działających 
na terenie Gminy Kleszczewo. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2023 r. 
13. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Kleszczewo 

na lata 2023-2041. 
14. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie określenia przystanków 

komunikacyjnych, których właścicielem lub zarządzającym jest Gmina Kleszczewo oraz 
warunków i zasad korzystania z tych przystanków. 

15. Informacja przewodniczących komisji o tematyce posiedzeń. 
16. Sprawozdanie z działalności Wójta Gminy w okresie międzysesyjnym. 
17. Zapytania i wolne wnioski. 
18. Zakończenie. 
 

Ad. 2 porządku posiedzenia 
 Radni nie zgłosili interpelacji. 
 



Ad. 3 porządku posiedzenia 
Przewodniczący obrad poinformował, że do protokołu żaden z radnych nie zgłosił uwag 

i spytał, czy w chwili obecnej są jakieś uwagi ? 
W związku z brakiem uwag członkowie Rady przeszli do głosowania nad przyjęciem 

protokołu LVIII Sesji. 

W chwili głosowania na sali obecnych było 14 radnych. 
Za przyj ęciem protokołu głosowało 13 radnych. 
Przeciw przyjęciu protokołu głosowało 0 radnych. 
Od głosu wstrzymał się 1 radny. 

Ad. 4 porządku posiedzenia  
Sprawozdanie z wykonania uchwał podjętych podczas LVIII Sesji Rady Gminy 

przedstawiła Pani Sekretarz i stanowi ono załącznik do niniejszego protokołu. 
 
Ad. 5 

Projekt Uchwały Nr LIX/504/2023 w sprawie obniżenia średniej ceny skupu żyta dla celów 
podatku rolnego na obszarze Gminy Kleszczewo na 2024 rok przedstawiła Pani Skarbnik. 
Projekt uchwały był szczegółowo omawiany podczas posiedzenia komisji. 
Prezes Głównego Urzędu Statystycznego w komunikacie ustalił średnią cenę skupu żyta za 
okres jedenastu kwartałów będących podstawą do ustalenia podatku rolnego na rok podatkowy 
2024 na kwotę 89,63 zł za jedną decytonę. 
Na obszarze gminy Kleszczewo w 2024 roku obniża się ją do kwoty 70,20 zł za jedną decytonę. 
Ogólnie podwyższamy w stosunku do stawki obowiązującej w danym roku o 8%, czyli z 65 zł 
za jedną decytonę do 70,20 zł za jedną decytonę. Projekt uchwały uzyskał pozytywną opinię 
Wielkopolskiej Izby Rolniczej. 
 

W związku z brakiem pytań do przedstawionego projektu Uchwały Pan Przewodniczący 
przeszedł do głosowania projektu Uchwały. 

W chwili głosowania na sali obecnych było 14 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 14 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych 
Uchwała Nr LIX/504/2023 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 

Ad. 6 
Projekt Uchwały Nr LIX/505/2023 w sprawie ustalenia wysokości stawek podatku od 

nieruchomości przedstawiła Pani Skarbnik. Pani Skarbnik powiedziała, że Ministra Finansów 
w Obwieszczeniu z dnia 21 lipca 2023 r. w sprawie górnych granic stawek kwotowych 
podatków i opłat lokalnych na rok 2024 ogłosił górne granice stawek kwotowych na rok 2024 
w związku z czym Gmina podwyższyła stawki podatku od nieruchomości na rok 2024 o 8%  
w stosunku do stawek obowiązujących w danym roku. 

 



W związku z brakiem pytań do przedstawionego projektu Uchwały Pan Przewodniczący 
przeszedł do głosowania projektu Uchwały. 

W chwili głosowania na sali obecnych było 14 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 14 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych 
Uchwała Nr LIX/505/2023 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 
Ad. 7 

Projekt Uchwały Nr LIX/506/2023 w sprawie ustalenia wysokości stawek podatku od 
środków transportowych. Uchwała była szczegółowo omawiana podczas posiedzenia komisji. 
Pani Skarbnik powiedziała, że Rada Gminy określa w drodze uchwały wysokość stawek 
podatku od środków transportowych, z tym że roczna stawka podatku od jednego środka 
transportowego nie może przekroczyć górnych granic stawek kwotowych, ogłoszonych  
w Obwieszczeniu Ministra Finansów z dnia 21 lipca 2023 r., a także nie może być niższa od 
minimalnych stawek ogłoszonych w Obwieszczeniu Ministra Finansów z dnia 12 października 
2023 r. w sprawie stawek minimalnych podatku od środków transportowych obowiązujących 
w 2024 r. Stawki zostają podniesione o 8 % w stosunku do stawki obowiązującej w 2023 r. 
 

W związku z brakiem pytań do przedstawionego projektu Uchwały Pan Przewodniczący 
przeszedł do głosowania projektu Uchwały. 

W chwili głosowania na sali obecnych było 13 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 14 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymał się 1 radny 
Uchwała Nr LIX/506/2023 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 
Ad. 8 

Projekt Uchwały Nr LIX/507/2023 w sprawie zmiany miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego Gminy Kleszczewo, obejmującej działkę nr 68/6 
w miejscowości Komorniki przedstawiła Pani Monika Niemier. Projekt uchwały był 
szczegółowo omawiany podczas posiedzenia komisji.  

Pani Kierownik powiedziała, że na przedmiotowym terenie planuje się realizację 
inwestycji z zakresu usług sportu i rekreacji. Ze względu na to, że w obecnie obowiązującym 
planie miejscowym teren jest przeznaczony pod teren rolniczy, bez zmiany planu niemożliwe 
będzie realizowanie założeń.  
Projekt miejscowego planu wraz z prognozą został przekazany odpowiednim organom, 
instytucjom, w celu uzgodnienia i zaopiniowania. Wymagał również decyzji Ministra 
Rolnictwa i Rozwoju Wsi odnośnie wyłączenia przeznaczenia gruntów rolnych na cele 
nierolnicze i nieleśne. Taką decyzję otrzymaliśmy.  
Po otrzymaniu wszystkich pozytywnych opinii i uzgodnień projekt został wyłożony do 
publicznego wglądu w dniach od 13 października do 2 listopada 2023 roku.  



Termin składania uwag ustalony został do dnia 17 listopada. 
W wyznaczonym terminie nie wpłynęły uwagi. 
 

W związku z brakiem pytań do przedstawionego projektu Uchwały Pan Przewodniczący 
przeszedł do głosowania projektu Uchwały. 

W chwili głosowania na sali obecnych było 14 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 14 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych 
Uchwała Nr LIX/507/2023 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 
Ad. 9 

Projekt Uchwały Nr LIX/508/2023 w sprawie zmiany miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego Gminy Kleszczewo, obejmującej działkę nr 42/22  
w miejscowości Śródka przedstawiła pani Niemier.  
Projekt uchwały był szczegółowo omówiony na posiedzeniu komisji. Pani Niemier 
powiedziała, że obecnie obowiązujący plan na tym terenie uniemożliwia realizację 
planowanych inwestycji z zakresu zabudowy o charakterze handlowo-usługowym. 
Projekt został wysłany do opiniowania i uzgodnienia do odpowiednich instytucji i organów. 
W związku z ustaleniami obowiązującego miejscowego planu zagospodarowania 
przestrzennego nie było konieczności występowania o zmianę przeznaczenia gruntów rolnych 
klasy trzeciej na cele nierolnicze i nieleśne. 
Po otrzymaniu pozytywnych opinii, uzgodnień, projekt planu wyłożony do publicznego wglądu 
w dniach od 13 października do 2 listopada. 
Termin składania uwag minął 17 listopada. 
Nie wpłynęły w terminie żadne uwagi. 
 

W związku z brakiem pytań do przedstawionego projektu Uchwały Pan Przewodniczący 
przeszedł do głosowania projektu Uchwały. 

W chwili głosowania na sali obecnych było 14 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 14 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych 
Uchwała Nr LIX/508/2023 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 

Ad. 10 
Projekt Uchwały Nr LIX/509/2023 w sprawie przyjęcia Programu współpracy Gminy 

Kleszczewo z organizacjami pozarządowymi oraz innymi podmiotami w 2024 r. przedstawiła 
Pani Magdalena Sołtysiak. Projekt uchwały był omawiany podczas posiedzenia komisji.  
Pani Kierownik powiedziała, że jak co roku Rada Gminy na kolejny rok budżetowy jest 
obowiązana przyjąć program współpracy z organizacjami pozarządowymi. Projekt uchwały 
musi być konsultowany z organizacjami pozarządowymi. 



Gmina Kleszczewo zaproponowała 3 priorytetowe obszary współpracy: 

• w sferze działalności na rzecz osób niepełnosprawnych, 
• w sferze działalności na rzecz osób w wieku emerytalnym, 
• w sferze działalności na rzecz dzieci i młodzieży, w tym wypoczynku dzieci 

i młodzieży. 
Podczas konsultacji, które odbywały się od 6 do 13 listopada wpłynęła jedna opinia ze Związku 
Dużych Rodzin 3+ Koło Kleszczewo, z propozycją dopisania punktu 4 w §7 w sferze 
działalności na rzecz rodziny, macierzyństwa, rodzicielstwa, upowszechniania i ochrony praw 
dziecka oraz na rzecz rodziny i systemu pieczy zastępczej. 
Punkt ten został dopisany do §7 zgodnie z propozycją związku. 
Przedstawiony projekt uchwały ten punkt zawiera. 
Zwiększono również budżet. W poprzednim projekcie uchwały w budżecie przeznaczono 
22 tys. zł, a w tej chwili przedstawioną kwotę 25 tys. zł. 
 

W związku z brakiem pytań do przedstawionego projektu Uchwały Pan Przewodniczący 
przeszedł do głosowania projektu Uchwały. 

W chwili głosowania na sali obecnych było 14 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 14 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych 
Uchwała Nr LIX/509/2023 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 

Ad. 11 
Projekt Uchwały Nr LIX/510/2023 zmieniającej uchwałę w sprawie określenia wysokości 

oraz zasad ustalania i rozliczania dotacji celowej dla podmiotów prowadzących żłobki na 
terenie Gminy Kleszczewo oraz podmiotów zatrudniających dziennych opiekunów, 
działających na terenie Gminy Kleszczewo. Projekt był szczegółowo omawiany podczas 
posiedzenia komisji.  
Pani Sołtysiak powiedziała, że jest to uchwała zmieniająca uchwałę z 20 grudnia 2021 roku. 
Projekt uchwały proponuje zmianę wysokości dotacji do żłobków z kwoty 300 zł, która 
obowiązuje, do 400 zł; do dziennych opiekunów z kwoty 150 zł, która obecnie obowiązuje do 
200 zł miesięcznie.  
 

W związku z brakiem pytań do przedstawionego projektu Uchwały Pan Przewodniczący 
przeszedł do głosowania projektu Uchwały. 

W chwili głosowania na sali obecnych było 14 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 14 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych 
Uchwała Nr LIX/510/2023 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 



 

Ad. 12 
Projekt Uchwały Nr LIX/511/2023 w sprawie zmiany uchwały budżetowej na rok 2023 

przedstawiła pani Skarbnik. Pani Skarbnik powiedziała, że projekt był omawiany podczas 
posiedzeń komisji natomiast nastąpiło jeszcze kilka zmian.  
Ostatecznie dochody zmniejszamy o kwotę 4.675.602,19 złotych i dochody po zmianie 
wyniosą 82.500.526,12 złotych, w tym dochody bieżące 62.820.366,23 złotych, natomiast 
dochody majątkowe 19. 680.159,89 złotych. 
Jeżeli chodzi o wydatki, zmniejszamy środki o 4.740.960,81 zł. 
Po zmianie wydatki wyniosą 96.219.090,29 zł, w tym wydatki bieżące to kwota 63.448.727,06 
zł, natomiast wydatki majątkowe 32.770.363,23 zł. 
Deficyt, od komisji nie uległ zmianie i wynosi on 13.718.564,17 zł.  
Zmieniły się także przychody i wyniosą one po zmianie 15.804.179,05 zł. 
Zmieniają się również dotacje dla jednostek sektora finansów publicznych, które wyniosą 
7.859.456,42 zł, natomiast dla jednostek spoza sektora finansów publicznych, jest to kwota 
10.610.262,41 zł. 
Jeżeli chodzi o zmiany, które doszły po komisji, to zmniejszono plan dotacji o 30 tys. zł na 
konserwację dokumentacji archiwalnej w rozdziale 750. 
Zmniejszono plan dotacji w rozdziale 852.28 o 2 tys. zł. Zwiększono środki o 5 100 zł na 
dodatki gazowe dla gospodarstw domowych.  
Wprowadzono dotacje o wysokości 130.500 zł w rozdziale 855.02 oraz zwiększono środki 
o 9 970 zł w rozdziale 855.95. 
Wydatki - zwiększyliśmy tu również środki z dotacji, które były po stronie dochodów oraz 
wydatki w zakresie funduszu pomocy. 
Wprowadzono środki w wysokości 50 tys. zł na zadanie oświetlenia boiska sportowego 
w Kleszczewie oraz zwiększono środki o 45 tys. zł na budowę budynku szatniowo-sanitarnego 
przy Stadionie Gminnym w Kleszczewie.  
 

W związku z brakiem pytań do przedstawionego projektu Uchwały Pan Przewodniczący 
przeszedł do głosowania projektu Uchwały. 

W chwili głosowania na sali obecnych było 14 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 14 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych 
Uchwała Nr LIX/511/2023 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 

 

 

Ad. 13 



Projekt Uchwały Nr LIX/512/2023 w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Kleszczewo na lata 2023-2041 przedstawiała pani Sekretarz. Uchwała była omawiana 
podczas posiedzenia komisji. Uchwała została dopasowana do projektu budżetu przesłanego 
radnym 15 listopada. 
W uchwale wprowadza się następujące zmiany: 
Wydłuża się horyzont czasowy prognozy do 2042 roku. 
Tytuł uchwały otrzymuje brzmienie: Wieloletnia Prognoza Finansowa Gminy Kleszczewo na 
lata 2023-2042. 
Zmienia się załącznik numer 1, który został dostosowany do budżetu, zgodnie z uchwałą 511. 
Natomiast w wykazie przedsięwzięć, określonych w załączniku numer 2, jest jedna zmiana  
w stosunku do tego co było omawiane na komisji, jest to wzrost o 45 tysięcy złotych na budowę 
budynku szatniowo-sanitarnego przy Stadionie Gminnym w Kleszczewie w roku 2023. 
 

W związku z brakiem pytań do przedstawionego projektu Uchwały Pan Przewodniczący 
przeszedł do głosowania projektu Uchwały. 

W chwili głosowania na sali obecnych było 14 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 14 radnych. 
Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych 
Uchwała Nr LIX/512/2023 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 

Ad. 14 
Projekt Uchwały Nr LIX/513/2023 zmieniającej uchwałę w sprawie określenia 

przystanków komunikacyjnych, których właścicielem lub zarządzającym jest Gmina 
Kleszczewo oraz warunków i zasad korzystania z tych przystanków przedstawiła pani 
Sekretarz. Projekt uchwały był omawiany podczas posiedzenia komisji. 

W Uchwale Nr XXXIV/255/2017 Rady Gminy Kleszczewo z dnia 28 września 2017 r. 
w sprawie określenia przystanków komunikacyjnych, których właścicielem lub zarządzającym 
jest Gmina Kleszczewo oraz warunków i zasad korzystania z tych przystanków, zmienionej 
Uchwałą Nr XXXVI/282/2017 z dnia 29 listopada 2017 r. oraz Uchwałą Nr XIV/102/2019 z 27 
listopada 2019 r., proponuje się wprowadzenie następujących zmian: 

1. obecną nazwę przystanku „Gowarzewo Kaplica” zmienić na „Gowarzewo 
Kościół”, 

2. obecny przystanek „Tulce Krótka” – podlega likwidacji, 
3. dodać przystanek o nazwie „Gowarzewo Siekierecka Rondo”. 
4. dodać przystanek o nazwie „Gowarzewo Śnieżna”. 

 
W związku z brakiem pytań do przedstawionego projektu Uchwały Pan Przewodniczący 

przeszedł do głosowania projektu Uchwały. 

W chwili głosowania na sali obecnych było 14 radnych. 
Za przyj ęciem uchwały głosowało 14 radnych. 



Przeciw głosowało 0 radnych.  
Od głosu wstrzymało się 0 radnych 
Uchwała Nr LIX/513/2023 została podjęta i stanowi załącznik do protokołu. 
 

Ad. 15 
Radna Monika Dembska poinformowała, że 14 listopada odbyło się wspólne posiedzenie 

komisji, podczas którego radni zapoznali się z projektami uchwał w sprawie podatków i opłat 
na 2024 rok oraz omawiano sprawy bieżące wynikające z działalności gminy. 
 

Ad. 16 
 
WYDARZENIA 
- 27 października – odbył się w gminie Dzień Seniora, tradycyjnie z udziałem kilkuset seniorów 
z naszej gminy. W tym dniu wystąpiły nasze zespoły Kleszczewianie i Stokrotki, jak również 
włoski artysta Alberto Amatti. 
- 11 listopada - 105. rocznica odzyskania państwowości przez Polskę. Odbyła się msza święta 
w Sanktuarium w Tulcach, przemarsz na cmentarz i oficjalna uroczystość przy tablicy 
upamiętniającej Powstańców Wielkopolskich na miejscu złożenie kwiatów, wieczorem koncert 
w GOK-u.  
Uroczystości miały miejsce również w zespołach szkół w Tulcach 10 listopada i w Kleszczewie 
13 listopada. 
- 17 listopada - Dziecięcy Regionalny Przegląd Pieśni Ludowej Kukułeczka w Zespole Szkół 
w Tulcach. Udział zespołów z całej Wielkopolski. 
- 20 listopada - podpisanie umowy z wykonawcą projektu budowy hali gimnastycznej  
w Ziminie. 
- 21 listopada – odbyło się zebranie wyborcze Sołectwa Bylin. Na sołtysa został wybrany Pan 
Andrzej Stroiwąs. 
 
Inwestycje/Remonty 
- zakończenie budowy placu zabaw w Ziminie, zrealizowany w ramach programu 
Wielkopolska Odnowa Wsi. 
- 16 listopada miało miejsce podpisanie umowy z wykonawcą budowy oświetlenia ulicznego, 
planowane wejście na budowę 6 grudnia, wykonanie: 4 miesiące od podpisania umowy. 
- budowa ulicy Lawendowej – w toku III etap, w tej chwili prace przy budowie kanalizacji 
sanitarnej. 
- przebudowa drogi Krzyżowniki – Komorniki - najważniejsze prace zostały zakończone. 
W tej chwili są utwardzane pobocza i pozostał króciutki fragment do pokrycia asfaltem w tym 
miejscu, gdzie równolegle była prowadzona inwestycja polegająca na przebudowie wodociągu. 
Inwestycja realizowana przez zakład komunalny. 
Efektem tego jest 2270 metrów poszerzonej o pół metra drogi. Droga ma teraz 6 metrów  
i została wzmocniona nawierzchnia. Przebudowano również chodnik, przy tej drodze na 
odcinku 750 metrów, jest poszerzony do wymiarów drogi pieszo-rowerowej. 



W przyszłości zamierzamy już zlecić projekt i dokończyć tą ścieżkę co najmniej do wiaduktu, 
tak żeby obsługiwała cały  przyszły teren działalności gospodarczej.  
Jeden z przyszłych inwestorów był zainteresowany udziałem w poprawie parametrów tej drogi,  
otrzymywaliśmy w formie darowizny od Firmy Podlasie, 1.166 tysięcy, jak również dotację z 
Polskiego Ładu - 2 miliony - całość kosztowała 3.773 tysiące. 
- Przebudowa drogi w Komornikach - jest wykonana część podbudowy, w przeciągu kolejnych 
10 dni kolejna warstwa podbudowy i warstwy asfaltu. Termin zakończenia zależy od przebiegu 
pogody. 
- Budowa drogi do Bylina - zadanie zaprojektuj i wybuduj, w tym momencie powstaje projekt. 
Termin wykonania - 30 listopada 2024 r. 
- Budowa kanalizacji w Gowarzewie - w tej chwili odbiory przepompowni i studni. Sieć jest 
gotowa, pozostał jedynie odcinek pomiędzy ulicą Zimową, a Śnieżną, którego wykonanie 
wcześniej deklarował wykonawca osiedla. Odcinek jest ważny z punktu widzenia 
funkcjonowania całej sieci, przejęliśmy pozwolenie na budowę i to zostanie wykonane. 
Do tej inwestycji wprowadziliśmy dodatkowy zakres. Inwestycja miała być zakończona 
z końcem stycznia, a już w tej chwili te prace są właściwie skończone, stąd też dodatkowy 
zakres czyli fragment ulicy Brzozowej, który do tej pory nie był skanalizowany i Trzeckiej, już 
są wykonane. Są również wykonane odtworzenia nawierzchni, zarówno na ulicy Brzozowej, 
jak i na Trzeckiej. Można powiedzieć, że trwają prace porządkowe, kosmetyczne i inwestycja 
za moment już będzie oddana do użytku. Prace dodatkowe pozwolą na włączenie większości 
wcześniej wykonanych odcinków kanalizacji, które układano w trakcie budowy ulic. 
- Budowa przedszkola w Kleszczewie - sfinalizowane kwestie związane z uporządkowaniem 
spraw dokumentacyjnych. Wykonano przegląd całej dokumentacji od nowa żeby upewnić się, 
że elementy są we właściwy sposób zaprojektowane, co spowodowało wstrzymanie części prac. 
Ustalony został termin zakończenia inwestycji na koniec czerwca przyszłego roku. 
- Rozbudowa zaplecza sportowego przy stadionie w Kleszczewie - w trakcie realizacji. 
W tej chwili jest to stan surowy zamknięty. Środki z samorządu wojewódzkiego w ramach 
programu 'Szatnia na medal'. 
- Budowa trybun na stadionie w Kleszczewie - w tej chwili jest wykonana kanalizacja 
deszczowa i rozpoczęto prace przy budowie podłoża do ustawienia trybun. Niestety warunki 
pogodowe nie sprzyjają, jest bardzo mokro. 
- zaczynają się prace związane z budową oświetlenia na boisku treningowym. Inicjatywę w tej 
sprawie przedstawił KS Clescevia. Może tu trochę wyprzedzając, ale zapewne jest szansa na 
uzyskanie przez gminę środków z tytułu frekwencji wyborczej i jeżeli te środki spłyną, to 
będziemy zapewne się przymierzać do budowy również oświetlenia na głównej płycie boiska. 
- Zagospodarowanie terenu przy stawie w Komornikach - pewne roboty przygotowawcze, które 
się nie wiążą z pozwoleniem na budowę już są wykonywane, natomiast po uprawomocnieniu 
się planu podejmowanego dzisiaj, będziemy mogli wykonać montaż małej architektury. 
To są urządzenia głównie zabawowe dla dzieci, wiata rekreacyjna, ławeczki. W ten sposób 
zakończymy cały dotowany z Unii Europejskiej program rewitalizacji miejscowości Komorniki 
i Nagradowice. 
- W Parku Kleszczewie przeprowadzona mała rewitalizacja zgodnie z projektem, który był 
wykonany już na etapie dużej rewitalizacji, kiedy gruntownie był park przybudowywany. 



Już wtedy było przeznaczonych sporo drzew do usunięcia z różnych względów, ale wówczas 
nie chcieliśmy usuwać nadmiernej ilość drzew żeby park nie stracił na atrakcyjności. Drzewa 
usuwamy sukcesywnie. W tej chwili było usuniętych 35 topoli. To są drzewa już przerośnięte, 
w większości puste w środku, stanowią zagrożenie dla ludzi co udowodniły ostatnie wichury 
np. przy drodze Krzyżowniki-Komorniki, 
W miejsce 35 wyciętych drzew jest posadzonych już w tej chwili 50. 
W parku też jeszcze będzie wykonany, termin jest przewidziany na 7 grudnia montaż wiaty 
rekreacyjnej, jest to działanie w ramach Funduszu Sołeckiego. 
- budowa ulicy Siekiereckiej - termin na ten moment jest jeszcze nieznany. Zarząd dróg 
powiatowych ze starostwem powiatowym muszą uzgodnić organizację ruchu i wtedy będzie 
można rozpocząć prace. 
Generalnie jest założenie, że ulica będzie zamknięta do ruchu. Jedynie ona będzie udostępniona 
dla mieszkańców samej ulicy Siekiereckiej. Jest objazd przez Trzek, z wykorzystaniem dróg 
powiatowych w kierunku Kleszczewa. 
Generalnie autobusy będą jeździć, wykorzystując ulicę Waniliową. Natomiast w drugiej części 
tej inwestycji na pewno będzie problem, żeby one jeździły przez całą ulicę Siekierecką do 
Siekierek, tutaj jeszcze musimy uzgodnić z Kostrzynem, 
Na pewno perturbacje będą, ale przy takim zakresie szerokim robót, kanalizacja deszczowa, 
oświetlenie i wymiana całej podbudowy, to nie jest tylko ułożenie nawierzchni, ale to jest nowa 
podbudowa,  robienie połówkowo tej drogi trwałoby bardzo długo. 
Dobra wiadomość jest taka, że będą tam sprawdzeni wykonawcy stąd liczymy, że prace będą,  
prowadzone sprawnie. 
- Mamy nowy ambulans, zgodnie z tą zapowiedzią, która była, jak została uruchomiona 
podstacja pogotowia, że niezależnie od tego, że tamten był też, można powiedzieć, w dobrym 
stanie i dobrze wyposażony, to w tej chwili jest fabrycznie nowy Mercedes Sprinter. 
Jest to jednostka typu C, która posiada najbardziej zaawansowane wyposażenie, takie samo jak 
w tych karetkach, które bezpośrednio funkcjonują przy szpitalach, a więc takie, które są 
przystosowane do prowadzenia akcji reanimacyjnych w trakcie transportu. Na karetce jest herb 
gminy. Cały czas była mowa o tym, że podstacja pogotowia będzie przy strażnicy OSP. Ze 
względów technicznych postanowiliśmy zmienić tą lokalizację i przymierzamy się w tej chwili 
do nowej lokalizacji  przy ulicy Sportowej, tuż obok starego komisariatu. Powstanie od podstaw 
podstacja, która będzie typowo przygotowana właśnie na ten cel. 
- zbiornik Tulce jest już napełniony. Niestety jeszcze się przedłużają rozmowy związane 
z pozyskaniem terenu, który gmina chce pozyskać na potrzeby rekreacyjne. 

Ad. 17 
 Radny Jędrzej Janiak spytał o brakujący odcinek chodnika pomiędzy Szczepankowem 
a Tulcami, czy zostały poczynione jakieś dalsze ustalenia? 
Pan Wójt odpowiedział, że ustalono z panem Mariuszem Przybyłą, Przewodniczącym Rady 
Osiedla Szczepankowo, że zostanie złożone wspólne pismo do Miasta Poznania w sprawie 
rozwiązania tego problemu. 
 Radny Janiak poprosił także o wyjaśnienie w jaki sposób będzie procedowana 
rozbudowa betoniarni, jak będzie rozwiązana kwestia przejazdów betoniarek przez teren  
gminy ? Jakie Wójt widzi zagrożenia, czy ewentualne szanse w tym temacie dla gminy ? 



Wójt odpowiedział, że aktualnie toczą się procedury związane z decyzjami środowiskowymi. 
Droga nie jest przystosowana do takiego transportu. Gmina przygotowuje się do przebudowy 
tej drogi ale na to potrzeba jeszcze  czasu. Każda inwestycja jest pożądana, ale nie koniecznie 
w tej lokalizacji - te kwestie są przedmiotem procedury związanej z uzyskaniem pozwolenia na 
budowę.  
 Radny Janiak powiedział, że na drodze prowadzącej do inwestycji nie ma pobocza, 
droga jest wąska i ruch ciężarówek byłby zagrożeniem dla mieszkańców, w tym dzieci 
poruszających się tą drogą np. do i z przystanków.  
Pan Wójt powiedział, że na odcinku od Gowarzewa do Szewc już w najbliższym czasie będzie 
wykonywana ścieżka pieszo - rowerowa. Natomiast na odcinku przez Gowarzewo, od zjazdu 
na Szewce, jest aktualnie przygotowywany projekt na przebudowę 1 km ulicy Tuleckiej. Jest 
informacja, że ten odcinek będzie wykonywany po zakończeniu inwestycji na ul. Siekiereckiej. 
 Radny Jan Rajchelt spytał jakie gatunki drzew zostały nasadzone w parku  
w Kleszczewie?  
Na której działce dokładnie ma powstać podstacja pogotowia ?  
Czy firma (kruszarnia) zlokalizowana przy drodze w kierunku Poklatek, z której po terenie 
Kleszczewa przejeżdża dużo wywrotek, jest zarejestrowana w Gminie, mamy z tej działalności 
jakieś wpływy do budżetu, teren jest ogrodzony, ale brak jakiekolwiek szyldu, nazwy ? 
Pan Wójt odpowiedział, że działalność jest prowadzona na terenie, który w planie nie ma 
takiego przeznaczenia. Sprawę w stosunku do tej firmy prowadzi Wojewódzki Inspektor 
Ochrony Środowiska w Poznaniu. Wykonawca deklaruje, że usunie działalność, poszukuje 
nowego miejsca, jest zainteresowany terenem w naszej gminie. 
W parku nasadzono między innymi dęby, platany, graby, lipy, grusze ozdobne. 
Podstacja pogotowia ma powstać na działce obok starego posterunku. 

Radny Grzegorz Stachowiak spytał czy jest możliwe ułożenie kładki, tak aby można było 
obejść zbiornik w Tulcach dookoła ?  
Pan Wójt odpowiedział, że jest to rozważane, potrzebna jest zmiana zapisu w planie 
zagospodarowania, takie procedury trwają co najmniej kilka miesięcy. 

Radny Rajchelt spytał czy został rozwiązany problem z wyłączającym się oświetleniem na 
ścieżce rowerowej na odcinku od Kleszczewa do stacji benzynowej ? 
Pani Niemier powiedziała, że problemy powoduje bezpiecznik, jeżeli problem będzie się 
pojawiał to zostanie to zgłoszone na gwarancji powykonawczej. 
 
Ad. 18 porządku posiedzenia 

W związku z brakiem dalszych pytań i wyczerpaniem porządku obrad Przewodniczący 
podziękował wszystkim za przybycie i zamknął obrady sesji o godzinie 17:10.  

 

    Za zgodność z przebiegiem obrad 
 

Protokołowała        Przewodniczący Rady Gminy 
        Agata Zdobylak                        Marek Maciejewski 


